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lautta se tuli lähinnä työpaikoilta hallituksen muodostajakysy-
ayksessä syntyneen kiusallisen tilanteen vuoksi. Hän ei voinut 
;̂ noärtää sitä, että piirikokouksilla ei olisi oikeutta arvos-
tella ryhmän toimintaa. Esitetyn arvostelun taustana oli puolu-
een arvovallan menetys. Väyrynen katsoi, että emme ole vastuus-
sa vain kansalle, vaan myös puolueelle, koska emme olisi täällä 
ilman puoluetta. Hänen niielestään sääntöjen mukaan tietty 
;liitussuhde on olemassa puolueen ja ryhmän välillä. 

.ioden huomautti, että arvostelu Fagerholmin tapauksessa 
on kohdistettu lähinnä siihen, että Fagerholm ei ollut anta-
nut ennakkoon suostumustaan. Hän oli muistavinaan, että myös-
kään Pitsinki ei ollut antanut mitään varmaa vastausta, vaan 
hänenkin kanssaan oli ainoastaan keskusteltu alustavasti niin 
kuin x^agerholminkin kanssa. Hodenin mielestä vika oli siinä, 
että asia hoidettiin alunalkaen Joustamattomasti ¿& huonosti 
ja että tästä olisi otettava oppia. Rodenin mielestä tällä 
hetkellä pitäisi olla kaikki edellytykset ryhmän ja puolue-
toimikunnan suhteiden hoitamiselle, koska mm. ryhmän puheen-
johtaja on puoluetoimikunnan jäsen. Hän pyysi myös puolue-
toimistoa antamaan selvityksen siitä, miksi kansanedustajia 
ei tarvita puhujina piirin alueella järjestettävissä tilai-
suuksissa. Tämän havainnon hän ilmoitti ainakin tehneensä 
oman piirin osalta. 

Kalavaisen mielestä puolueneuvostossa käyty keskustelu 
oli katsottava arvosteluksi aiemmin tehdyistä hätiköidyistä 
päätöksistä. Tästä syystä hänen mielestään olisi ollut turhaa 
lähteä selvittelemään sitä, miksi tällaisia päätöksiä oli 
tehty, varsinkin kun sen jälkeen puoluetoimikunta ja ryhmä 
olivat löytäneet toisensa ja saaneet hyvän lopputuloksen 
aikaan. Hänen mielestään olisi myös ollut tarpeetonta lähteä 
ojentelemaan toista ryhmän jäsentä, koska hän ei siellä 



- 9 -

esi intynyt ryhmän edustajana, vaan oman p i i r i n s ä edustajana. 

Zen s i j a a n Kalavainen k a t s o i , e t t ä tässä kokouksessa voidaan 

asiasta puhua. 

Aallon mielestä puolueneuvosto on valvova e l i n , j a se 

voi puuttua ryhmän t o i m e n p i t e i s i i n , jos ryhmä on menetellyt 

sääntöjen v a s t a i s e s t i . Hän e i p i tänyt sanaa "työrukkanen" 

onnistuneena ja k a t s o i , e t t ä Luja e s i i n t y i tahdittomasti 

j u i t a ryhmän j ä s e n i ä kohtaan. 

Laaksonen y h t y i s i i h e n , e t t ä puolueen sääntöjä ja r;j''hmän 

sääntöjä o l i s i s e l v i t e t t ä v ä toimivaltakysymyksissä j a t o i v o i , 

että tässä työssä o l i s i mukana myös ryhmän edustaja. 

l a a s i o n mielestä käyty keskustelu o s o i t t a a , e t tä kaikki ei 

ole kohdallaan toimivaltakysymyksissä. Hänen mielestään puolue-

toimilcunta ja ry r̂jnä ovat e r ä ä l l ä t a v a l l a tasapainoiset t e k i j ä t . 

Puoluetoimikunta valvoo puoluekenttää ja ryhmän toimintasek-

torina on parlamentt i , mutta sen s i jaan hallituskysymyksessä 

säännöt kaipaavat selvennystä toimival lan jaon suhteen. Paasio 

p i t i ainoana käyttökelpoisena menettelytapana nykyvaiheessa 

s i t ä menettelyä, j o t a noudatet t i in Koiviston nimityskysymyksessä 

Paasion käsityksen mukaan henkilök;>'symykset h a l l i t u k s e s t a 

puheenollen e ivät luonteensa vuoksi voi kuulua puolueneuvoston 

r a t k a i s t a v i i n kysymyksiin. Hän t o t e s i , e t t ä m i n i s t e r i v a l i n -

noissa on noudatettu lähinnä kahta menettelytapaa. On mene-

t e l t y joko n i i n , e t t ä ha l l i tuksen muodostaja on pyytänyt 

ryhmän luottamusta t i e t y i l l e v a l i t s e m i l l e e n h e n k i l ö i l l e t a i 

s i t t e n ryhmä on ilman t ä l l a i s t a ehdollepanoa valinnut minis-

t e r i t . Paasion mielestä ei pidä väheksyä kummankaan sen pa-

remmin ryhmän kuin puoluetoimikunnankaan merkitystä, koska 

n ä i l l ä molemmilla on omat tehtäväkenttänsä. Hän huomautti 

myös, e t t ä hänen mielestään puolueen vastuu ei s i l S vähene, 

et tä puolueen puheenjohtaja ja pääministeri eivät ole sama 

henkilö. Hän p i t i tässä suhteessa t e h t y j ä päätöksiä h ä t i k ö i t y i n ä . [ 
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hyöc Paasio yhtyi siihen, että sääntöjen tarkistusta vallan-

Jakolcysymyksessä tarvitaan. 

Paasion mielestä vuotoasia on erittäin vakava. Hänen mie-

lestään tällainen tilanne johtaa siihen, että kohta ei uskalla 

avata suutaan missään. Viime päivinä tapahtuneiden vuotojen 

kohdalla ei voi olla kysymys yksinomaan sanomalehtimiesten 

hakuammunnasta. 

Paasion mielestä tilanne puolueessa ei t ä l l ä hetkellä ole 

kovin miellyttävä, koska on havaittavissa, että pyrkimyksenä 

ei ole yksinomaan hoitaa yle is tä l in jaa , vaan myös henkilö-

Ivysymyksiä. Hänen mielestään, mitä yleiseen linjaan tulee, 

niin enemmistö lienee t ä l l ä hetkellä yhteistyölinjan kannalla. 

Hänen mielestään va l l i t sevi s sa oloissa o l i s i erittäin vali-

tettavaa, Jos se hallituspohja hajoais i , Joka vaalien Jälkeen 

on saatu aikaan. Hänen mielestään yleisen linjan kannalta 

huipentuma tulee olemaan seuraava puoluekokous Ja epäil i , 

että t ietynlais ta valmentautumista siihen voi olla tapahtu-

massa. Hänen mielestään viime puolueneuvoston kokouksessakin 

oli havaittavissa vielä t iettyä kärj istystä , Joka hänen käsi-

tyksensä mukaan Johtui valitsijamiesvaaleihin omaksutusta 

kannasta. Paasio katsoi kuitenkin, että ne Jotka arvostelevat 

tehtyä ratkaisua, tuskin ovat a jate l leet , mihin muunlainen 

ratkaisu o l i s i Johtanut. Lopuksi Paasio kehotti ryhmän Ja 

puolueen Jäseniä olemaan valveil la , koska on varauduttava 
siihen, että kepun taholta voidatin tehdä hallitusohjelmaan 

vaatimuksia, Joihin emme voi yhtyä Ja tämä puolestaan .voi 

Johtaa aivan uuteen tilanteeseen. 

Kokkolan mielestä puolueen s i s ä l l ä näyttää olevan henki-

löitä , Jotka haluavat vahingoittaa puoluetta Ja hän v i i t ta s i 

viimepäivien vuoteihin Ja vaati , että t ä l l a i se t "spionit" 

ol i s i pal jastettava. 
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Niskanen mainitsi, että hän voi kokemuksesta esittää sel-
laisen vaatimuksen, että palkatun puolueen henkilökunnan olisi 
pysyttävä irti henkilövalinnoista. 

Keskustelun päätyttyä puheenjohtaja huomautti, että hän 
oi voi olla toteamatta, että kitkaa on ollut puoluetoimikunnan 
Ja ryhmän välillä. Lisäksi hän huomautti, että viimepäivien 
tapauksista puhuttaessa on kuitenlcin selvää, että puoluetoimi-
kunta ei ole tarkoittanut ehdotuksillaan mitään pahaa ja hän 
iiorosti viimeksi tehdyn yksimielisen päätöksen merkitystä. 
Hän totesi myös puolueneuvoston sääntöjen tarkistusta koske-
van päätöksen todeten samalla, että asiaan palataan rylimässä 
kun puoluetoimikunta on ryhtynyt käytännön toimiin sääntöjen 
muuttamiseksi. I^uheenjohtaja kiinnitti \lelä kerran vakavasti 
huomiota \notokysymykceen. Puheenjohtaja ilmoitti, että 
keskustapuolue on pyytänyt neuvotteluja elatusapujen ennak-
kojen korotuskycymyksessä, mutta hän oletti, että ryhmä py-
synee entisessä päätöksessään, eikä keskustapuolueen neuvot-
telutarjous anna aihetta enempiin toimenpiteisiin. 

liyhmä yhtyi puheenjohtajan esitykseen. 

4 

Annettiin selvitys kirjallisena puoluetuen jakamisesta 
niille, jotka sitä edellisessä kokouksessa oliva.t tiedus-
telleet. 

Puheenjohtaja 

Sihteeri 

Pö äkirja tarkastettu: , ' , Il ^ -7] 
. k f e l : 1uM. I U M A A 
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î yö.: Paasio yhtyi siihen, että Gääntöjen tarkistusta vallan-

Jukokysymyksessä tarvitaan. 

Paasion mielestä vuotoasia on erit täin vakava. Hänen mie-

lestään tällainen tilanne Johtaa siihen, että kohta ei uskalla 

avata suutaan missään. Viime päivinä tapahtuneiden vuotojen 

kohdalla ei voi olla kysymys yksinomaan sanomalehtimiesten 

•̂ akuammunna s t a. 

Paasion mielestä t i lanne puolueessa e i t ä l l ä hetkel lä ole 

kovin mie l ly t tävä , koska on havai t tav issa , että pyrkimyksenä 

oi ole yksinomaan hoitaa y l e i s t ä l i n j a a , vaan myös henkilö-

i^3;}Tnyksiä. Hänen mielestään, mitä y leiseen l injaan tulee, 

niin enemmistö l ienee t ä l l ä hetkel lä yhte is työl in jan kannalla. 

Hänen mielestään v a l l i t s e v i s s a oloissa o l i s i e r i t t ä i n v a l i -

tettavaa, jos se ha l l i tuspohja h a j o a i s i , joka vaalien jälkeen 

on saatu aikaan. Hänen mielestään y le i sen l in jan kannalta 

huipentuma tulee olemaan seuraava puoluekokous ja e p ä i l i , 

että t i e t y n l a i s t a valmentautumista siihen voi o l la tapahtu-

massa. Hänen mielestään viime puolueneuvoston kokouksessakin 

ol i havai t tavissa v i e l ä t i e t t y ä k ä r j i s t y s t ä , joka hänen käsi-

tyksensä mukaan johtui va l i t s i jamiesvaa le ih in omaksutusta 

kannasta. Paasio katsoi kuitenkin, että ne jotka arvostelevat 

tehtyä ratkaisua, tuskin ovat a j a t e l l e e t , mihin muunlainen 

ratkaisu o l i s i johtanut. Lopuksi Paasio kehotti ryhmän ja 

puolueen jäseniä olemaan v a l v e i l l a , koska on varauduttava 

siihen, että kepun taholta voidaan tehdä hallitusohjelmaan 

vaatimuksia, j o i h i n emme voi yhtyä ja tämä puolestaan voi 

johtaa aivan uuteen t i lanteeseen. 

Kokkolan mielestä puolueen s i s ä l l ä näyttää olevan henki-

l ö i t ä , jotka haluavat vahingoittaa puoluetta ja hän v i i t t a s i 

viimepäivien vuoiiihin ja v a a t i , e t t ä t ä l l a i s e t "spionit" 

o l i s i p a l j a s t e t t a v a . ' i 

'/•I 
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Niskanen mainitsi, että hän voi kokemuksesta esittää sel-
"Lisc-n vaatinukcen, että palkatun puolueen henkilökunnan olisi 
pysyttävä i r t i henkilövalinnoista. 

Keskustelun päätyttyä puheenjohtaja huomautti, että hän 
•i voi olla toteamatta, että kitkaa on ollut puoluetoimikunnan 

Ja ryhmän väli l lä . Lisäksi hän huomautti, että viimepäivien 
tapauksista puhuttaessa on kuitenkin selvää, että puoluetoimi-
Äiinta ei ole tarkoittanut ehdotuksillaan mitään pahaa ja hän 
::orosti viimeksi tehdyn yksimielisen päätöksen merkitystä, 
•̂ .än totesi myös puolueneuvoston sääntöjen tarkistusta koske-
van päätöksen todeten samalla, että asiaan palataan rylimässä 
l;un puoluetoimikunta on ryhtynyt käytännön toimiin sääntöjen 
muuttamiseksi, I^uheenjohtaja kiinnitti vielä kerran vakavasti 
huomiota \'uotokysynykceen. Puheenjohtaja ilmoitti, että 
keskustapuolue on pyytän^i; neuvotteluja elatusapujen ennak-
kojen korotuskysymyksessä, mutta hän olett i , että ryhmä py-
synee entisessä päätöksessään, eikä keskustapuolueen neuvot-
telutarjous anna aihetta enempiin toimenpiteisiin. 

liyhmä yhtyi puheenjohtajan esitykseen. 

h r H- o • 

iinnettiin selvitys kirjallisena puoluetuen jakamisesta 
ni i l le , jotka sitä edellisessä kokouksessa olivat tiedus-
telleet. 

Puheen joh ta j a 

Sihteeri 

Pöj[J:äkirja t a r k a s t e t t u : 

" M L Huiic I^-ajiJ^ 
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Pöytäkirja oosialidemokraattisen Sdus-
kuntaryhmän kokouksesta, Joka pidettiin 
Eduskuntatalossa 7 päivänä maaliskuuta 1968 
alkaen klo 15.OO. Puhetta johti Veikko 
Helle. Läsnä kts. liite. Sihteerinä toimi 
allekirjoittanut I. J. Kolamo. Pöytäkirjan 
tarkastajat Väinö Mäkinen Ja Valde Nevalai-
nen. 

1 §. 
Nimenhuudon Jälkeen puheenjohtaja saattoi ryhmän tiedoksi 

erinäisiä ilmoitusasioita. 

2 
Toimilainn8.n ehdotuksen mukaisesti ryhmä valitsi edustajik-

seen perustettavaan ylimääräiseen valiokuntaan, lakivaliokunta 
II:een, joka tulee käsittelemään hallituksen esitystä sotaväen 
rikoslain uudistamiseksi, valittiin varsinaisiksi Jäseniksi 
2sko Niskanen, Hikko Laaksonen, Sakari ijiuuttila, Eino Siren 
Ja Heino Breilin sekä varajäseniksi Antti-Veikko Perheentupa 
Ja Uljas Mäkelä. 

5 
Käsiteltiin ryhmän tilit ja ryhmän tilintarkastajien lau-

sunto. Rahastonhoitaja Meeri Kalavaisen esitettyä tilikerto-
muksen ja puheenjohtajan luettua tilintarkastajien lausunnon 
ja Lyyli Aallton ja Perheentuvan kiinnitettyä huomiota suhr 
teellisen suureen säästöön ja mahdollisuuksiin ryhmän toiminnan 
tehostamiseksi ja ryhmän puheenjohtajan ilmoitettua, että tähän 
asiaan tullaan palaamaan seuraavan asian yhteydessä, päätti 
ryhmä vahvistaa tilit vuodelta 1967 Ja myöntää toimikunnalle 

I 
f 

••'il 
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Ja muille vastuuvelvollisille vapautuksen vuoden 1967 asioiden 
tilin hoidosta. Katso liitteet. 

^ S . 

Iniheenjohtaja selosti ryhmälle toimikunnan ehdotusta vaali-
taistelurahaston muodostamiseksi ryyimäveroina kerätyistä va-
roista. Tarkoituksena olisi kuluvan vaalikauden päätyttyä jakaa 
viisisataa markkaa kutakin lyhmän jäsentä kohti käytettäväksi 
vaalitaisteluun, kuitenkin niin, että tarkemmat ohjeet rahaston 
käytöstä ja jakotavasta vahvistettaisiin myöhemmin. 

Toimikunnan ehdotus hyväksyttiin. 

5 S. 
Sandelin totesi, että ryhmän jäseniltä kannettava piirivero 

on hyvin erilainen suuruudeltaan eri piireissä ja hän esitti 
toivomuksen, että tulevissa piiri kokouksissa saataisiin jokin 
järjestys asiaan. 

Keskustelun jälkeen rylimä päätti kehottaa puoluetoimikuntaa 
tekemään piireille esityksen yhdenmukaisuuden aikaansaamiseksi 
kansanedustajien piiriveroasiassa. 

6 g. 
Puheenjohtaja ilmoitti ryhmälle, että hallitusohjelmaa 

laativassa työryhmässä oli valmistunut ehdotus hallitusohjel-
maksi, mutta sitä ei ole vielä saatettu ryhmien käsittelyyn, 
koska se saatetaan tiedoksi suurelle neuvottelukunnalle vasta 
tänä iltana. Hän ilmoitti edelleen, että ryhmän toimikunnassa 
asiaa käsiteltäessä lähdettiin siitä, että tässä kokouksessa 
saataisiin asiasta suullinen selostus, mutta sekin on nyt 
mahdotonta, koska yksikään työryhmän jäsen ei ole paikalla, 
i^ieenjohtaja ehdotti, että ryhmä kokoontuisi seuraavana 

i j 
i! 
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•icununa klo 9.00 käsittelemään c^ainittua hallitusohjelmaa, 

luheenjohtajan selvitys ja ehdotus hyväksyttiin. 

7 

Ulkoasiainvaliokunnan puheenjohtaja Pekka Kuusi selosti 
ulkoasiain valiokunnassa valmistunutta ja sen yksimielisesti 
hyväksymää ehdotusta valtiopäiväjärjestyksen täydentämiseksi. 
Sen mukaan valiokunnassa on todettu, että voimassaolevat sään-
nökset ja vallitseva käytäntö saattavat niin ajallisessa kuin 
asiallisessa suhteessa rajoittaa tarpeelliseksi katsottavan 
ulkopoliittisen keskustelun käymistä. Siitä syystä valiokunta 
ehdottaakin valtiopäiväjärjestystä täydennettäväksi niin, että 
se tekisi mahdolliseksi käydä eduskunnassa täysistunnoissa eril-
lisiä yleisiä ulkopoliittisia keskusteluja ja tekisi myös mah-
dolliseksi sen, että ulkoasiain valiokunta voi kokoontua myös 
valtiopäivien keskeydyttyä omasta aloitteestaan eikä vain halli-
tuksen kutsusta. 

Zoska kysymys on perustuslain muuttamisesta ja näin ollen 
asiaa vaatii huolellista tutkimista ja valmistelemista, ei 
ulkoasiainvaliokunta pidä tarkoituksenmukaisena, että mainit-
tuun lainsäädäntöuudistukseen ryhdyttäisiin lakialoitteen poh-
jalta, vaan asiasta olisi saatava hallituksen esitys. 

Selostuksensa lopuksi Kuusi ehdotti, että ryhmä hyväksyisi 
mainitut ehdotukset valtiopäiväjärjestyksen täydentämiseksi 
ja hyväksyisi myös ehdotuksen siitä, että vyhrsen puheenjohta-
jien t-olcemana käännyttäisiin valtioneuvoston puoleen toimen-
piteisiin ryhtymiseksi. 

Keskustelussa Potila pyysi saada kannattaa Kuusen tekemiä 
ehdotuksia, koska hänen mielestään asi® on riittävästi tutkit-
tu myös tieteellisellä tasolla. 



- ^ 

esitti toivomuksen, että myös puolustusasiain 
valiolainnan asema Ja tehtävät otettaisiin tarkasteltavaksi 
•otta se voisi puuttua muihinkin asioihin kuin vain "asevel-
vollisten päivärahakysymykQiin". Hänen mielestään valiokunta 
-»n yhtä tyhjän kanssa tällä hetkellä. 

pelkäsi, että laajat ulkopoliittiset keskustelut 
täysistunnoissa voisivat tuoda mukanaan säröjä siihen ulko-
poliittiseen yksimielisyyteen, joka tällä hetkellä on vallalla 
,'a näin ollen niistä voisi olla haittaakin. 

Burman kannatti myös Kuusen tekemiä ehdotuksia, mutta oli 
sen sijaan sitä mieltä, että kysymys puolustusasiain valiokunnan 
aseman korostamisesta ei liity tähän asiaan, koska turvalli-
suuspoliittiset ja puolustuspoliittiset kysymykset ovat hänen 
nielestään lähempänä ulkopolitiikkaa kuin niitä asioita, joita 
puolustusvaliokunta käsittelee. 

Käkelä varoitti mm. puolustusasiainvaliokunnan kohdalla 
turhista vouhotuksista, eikä hän suositellut liian pitkälle 
menevää keskustelua puolustuslaitoksesta, koska se voisi koitua 
puolustuslaitoksen vahingoksi. 

3alo katsoi, että puolustusasiain valiokunnalla ei nykyi-
sellään ole mitään tekemistä, koska se tekee ratkaisunsa juuri 
niin kuin pääesikunta sanoo, ja hän kannatti Niskasen tekemää 
ehdotusta. 

Keskustelun päätyttyä ryhmä päätti periaatteessa hyväksyä 
ulkoasiain valiokunnan ehdotuksen valtiopäiväjärjestyksen täy-
dentämiseksi ja ryhmä päätti edelleen hyväksyä ehdotetun menet-
telytavan asian saattamiseksi muodostettavan uuden hallituksen 
tiedoksi. Sen sijaan ryhmä päätti jättää puolustusasiain valio-
kunnan työ tarkistamista koskevan ehdotuksen valiokuntaryhman 
valmisteltavaksi. 
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A ^ o o • 
TV- ,1a radlolupainaksu,1en korotus 

Plinck ja Ahonen ottivat esiin kysymyksen radio- Ja TV-lupa-
maksujen korottamisesta, koska julkisuudessa esiintyneiden 
tietojen mukaan Yleisradion johtokunta on käsitellyt asiaa ja 
päättänyt ehdottaa radion hallintoneuvostolle lupamaksuja 
korotettavaksi. 

Puheenjohtaja huomautti, että hallintoneuvosto ei ole täl-
laista asiaa käsitellyt, eikä ole voinutkaan käsitellä, koska 
mitään virallista tietoa asiasta hallintoneuvostolle ei ole 
saapunut ja hän esitti harkittavaksi, onko aiheellista asiasta 
käydä keskustelua Kauppalehden tietojen perusteella ja varsinkin 
kun hallintoneuvoston puheenjohtaja ei ole paikalla. 

¿^ ehdottivat kuitenkin, että ryhmä jo tässä 
kokouksessa ilmaisisi suunniteltuja korotuksia vastustavan 
kantansa. 

i\iheenjohtaja ehdotti, että päätöksenteko siirrettäisiin 
seuraavaan kokoukseen, jossa myös hallintoneuvoston puheenjoh-
"taja olisi paikalla emmekä näin liiaksi perustaisi kantaamme 

* 

Kauppalehden artikkeliin. 
Useissa puheenvuoroissa ilmaistiin korotuksia vastustava 

kanta ja vaadittiin ryhmältä selvää päätöstä asiassa. 
Haunio tiesi kertoa, että radion hallintoneuvoston puheen-

johtaja oli ilmoittanut valtioneuvostolle, että hallintoneu-
vosto ei ihule esittämään lupamaksuja korotettavaksi, ellei 
sillä ole takeita siitä, että valtioneuvosto tulee ehdotuksen 
hyväksymään. Raunio oletti, että ei ainakaan nylcyinen toimitus-
ministeristö tule hyväksymään lupamaksujen korottamista. 

Niskanen ehdotti, että jos ryhmä ilmaisee lupamaksujen 
korotusta vastustavan kanifeansa, niin se voisi samalla ehdottaa. 
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että nimenomaan rayöhäisohjelmia television puolella vähennet-

täisiin. 

Keskustelun päätyttyä ryhmä päätti saattaa julkisuuteen, 

että se vastustaa radio- ja TV-lupamaksujen suunniteltuja ko-

hotuksia. 

r x i h e e n j o h t a j a 

i uiUi^ J^UCC 

S i h t e e r i 

r ö y t ä k i r j a t a r k a s t e t t u : 

Li. 

/ 
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Pöytäkirja Sosialidemokraattisen Edus-
kuntaryhmän kokouksesta, joka pidettiin 
eduskuntatalossa 8 päivänä maaliskuuta 
1968 alkaen klo 9.00. Î dietta johti Veikko 
Helle. Läsnä kts. liite. Sihteerinä toimi 
allekirjoittanut I.J. Kolamo. Pöytäkirjan 
tarkastajat Esko Kickanen ja Tyyne Paasi-
vuori. 

1 S. 
Hallituskysymys 
Nimenhuudon jälkeen puheenjohtaja totesi, että tämä yli-

määräinen ryhmäkokous oli kutsuttu koolle siinä tarkoituksessa, 
että ryhmä voisi käsitellä hallitusohjelmaluonnosta, mutta 
î ûunnitelmat eivät ole pitäneet paikkaansa, vaan tämä kokous 
muodostuu yksinomaan informaatiotilaisuudeksi, koska vastoin 
odotuksia mitään lopullista luonnosta hallitusohjelmaksi ei 
voitukaan esitellä edellisenä iltana kokoontuneelle suurelle 
neuvottelukunnalle. Tämän jälkeen puheenjohtaja luovutti pu-
heenvuoron hallituksen muodostajalle, joka totesi mm. seuraa-
va?. 

Hallitusohjelmaluonnosta laadittaessa ei ole tällä kertaa 
törmätty normaaleihin kiistakysymyksiin. Hankalin kysymys tällä 
>xetkellä on se, voiko hallitus ottaa ratkaistavaksi tulopoliit-
ti 3ia ongelmia. Keskustapuolue haluaisi saada tiedot siitä, 
miten taloudellisen elämän kannalta keskeiset ratkaisut tulevat 
muodostumaan. On syntynyt tilanne, jossa voidaan kysyä, pitääkö 
ensin olla hallitus, joka voi neuvotella etujärjestöjen kanssa, 
vai pitääkö ensin etujärjestöiltä saada tiettyjä kannanottoja, 
jotta hallitus saataisiin syntymään. 

Koiviston mielestä on olemassa virheellisiä käsityksiä 
siitä, mitä valtuuslailla voitaisiin saada aikaan. Kun 50-luvun 
alkupuolella olivat valtuuslait voimassa, niin tänä aikana 
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oli harvinaisen runsaasti kuitenkin työtaisteluja. Valtuuslaki 
ei sinänsä^ole mikään lopullinen ratkaisu, koska amnatillisia ' 
järjestöjä eivät hallitse mitkään puolueet. 

Terveydenhoitohenkilökunnan lakosta Koivisto totesi, että 
jor> se lakkolaisten kannalta Johtaa myönteiseen tulokseen, niin 
se vetää Juurineen niitä pidäkkeitä, joilla tätä hommaa on 
pidetty kasassa. 

Koivisto oletti, että kun viikonvaihde on ylitetty, niin 
olemme hallituskysymyksessä Jälleen viisaampia, eikä hän usko-
nut, että asia olisi kovinkaan huonoissa kantimissa. Ainoa 
ulospääsy nykyisestä tilanteesta on se, että hallitus muodoste-
taan ja se lähtee hoitamaan asioita. 

oyy siihen, että hallitusneuvotteluissa on syntynyt luova 
tiuko on löydettävissä keskustapuolueen sisäisistä ongelmista. 

Lopuksi Koivisto totesi, että hän ei ole vielä menettänyt 
optimismiaan ja uskoi, että hallitus saadaan aikaan tulevan 
viikon aikana. 

selvitti muutamalla sanalla työryhmän työtä 
todeten, että ohjelma on joutunut uudelleenkirjoittamisvaihee-
seen. Hän totesi edelleen, että Virolaisen suhtautuminen on 
ollut maltillista, mutta sen sijaan Sukselainen ja Silvola ovat 

olleet kriitillisiä ja vaatineet konkreettisia esityksiä tulo-
politiikan osalta. Raatikainen piti mahdoHDmeha sitä keskusta-
puolueen taholta esitettyä vaatimusta, että tulopoliittinen 
sulku olisi saatava aikaan jo ennen kesäkuuta, mikä merkitsisi 
sitä, että työntekijät joutuisivat luopumaan kesäkuun palkka-
tarkistuksista. Työryhmässä Saarinen oli olettanut, että jär-
jestöjä on vaikea saada liikkumaan hallituksen tahdon mukai-
sesti. Raatikaisen mielestä Liinamaan neuvotteluista on muo-
dostunut myytti ja oletetaan, että näiden neuvottelujen yh-
teydessä ratkeavat kaikki pulmat. Lopuksi Raatikainen huomautti, 
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«ttä SKDL:n kanssa vallitsee yksimielisyys siitä, että tärkeintä 
on saada aikaan hallitus, ¿joka tulee käymään tarvittavia neu-
votteluja. 

Leskinen huomautti, että vaikka onkin tosiasia, että asia 
on nyt kiinni kepusta Ja tilanne sikäli iluneellinen, että 
oppositiossa ovat nyt Sukselainen Ja Silvola, niin viikon-
vaihteen puheissa olisi syytä pitää kieli keskellä suuta. 

Laaksonen^tiedusteli, mitkä puolueneuvostossa esitetyistä 
vaatimuksista on kelpuutettu hallitusohjelmaan Ja mitkä niisti' 
on hylätty. Laaksonen totesi myös, että ammattijärjestöt ovat 
suhtautuneet tulopoliittisiin neuvotteluihin maltillisesti, 
vaikka ne eivät olekaan tuoneet sitä suoranaisesti Julki, 
koska ne pitävät asiaa luottamuksellisena. 

puolestaan tiedusteli, onko Jo tässä vaiheessa 
tullut esiin ajatus yksistään vasemmistovoimiin nojaavasta 
hallituksesta. 

Kuusi suositteli, että työttömyyteen nähden ei otettaisi 
kovin hurahtanutta kannanottoa, koska yhteiskunnallinen rakenne-
muutos on niin voimakas, että edes suunniteltu kasvu ei riitä 
ratkaisemaan asiaa, ts. työttömyyttä ei ratkaista tässä Ja nyt 
vaan asteittain. 

Knuuttila ei yhtynyt Kuusen ajatukseen, vaan väitti, että 
asia on ratkaistavissa tässä Ja nyt Ja että kysymys on vain 
poliittisesta tahdosta. 

Partanen piti Kuusen esittämää ajatusta tiedemiehen ajatuk-
sena, mutta hän piti vielä vaarallisempana Knuuttilan esittämää 
käsitystä, koska sellaisella Johdamme vain kärsiviä ihmisiä 
harhaan. 

Plinck tiedusteli samaa kuin Laaksonen edellä. 
Uäî Slä oli myös atä mieltä, että työttömyyttä ei voida hoi-

taa hetkessä. Mäkelä kiinnitti huomiota siihen tapaan, Jolla 



- 4 -

.^orvauslinjaa hoidetamn ¿a siihen, että työneuvosto antaa jat-
kuvasti ylityölupia korkeimpiin malidollisiin määriin. 

rorheentuga pelkäsi Nuuttilan esittämiä ajatuksia, koska 
ne tuleevat vennamolaista propagandaa. 

Niskanen katsoi, että Knuuttilan esittämät ajatukset ovat 
tekniikan miesten ajatuksia ja Kuusen esittämät ajatukset 
aosiaalipolitiikon ajatuksia. Niskasen mielestä tällä hetkellä 
sosialipolitiikkojen ajatuksia kuullaan paremmin kuin käytännön 
ja tekniikan miesten ajatuksia. Yleisesti käsitetään, että jos-
sakin on mätää ja että jossakin on olemassa paha ristiriita. 
Giitä syystä ei pidä iCnuuttilan ajatuksia huitaista olematto-
miin noin vain, totesi Niskanen lopuksi. 

Breilin kertoi käytännön esimerkkejä siitä järjettömyydestä, 
joka on havaittavissa työllisyystöissä ja hänkin totesi, että 
ristiriitaa on olemassa suuressa määrin eri näkökantojen vä-
lillä ja hän yhtyi melkoisessa määrin Knuuttilan esittämiin 
ajatuksiin. 

Koivisto mainitsi, että nyt tapahtuva kehitys on täysin 
3Dpusoinnussa SDP:n kehitysnäkemyksen kanssa. Hallitusohjelma 
on kaikessa olennaisessa 3DP:n ohjelma. Kysymys on vain siitä, 
kuinka paljon meidän täytyy tinkiä mm. työttömyyden osalta 
siitä nopeasta kehityksestä, johon pyrimme. Koiviston mielestä 
kysymys ei ole niinkään paljon menopuolen kysymys kuin tulo-
puolen kysymys, t.s. kysymys on siitä, ottaako valtio itsel-
leen tuloina vain sen, mitä se välttämättä tarvitsee ja jättää 
mu-an elinkeinoelämän käytettäväksi, vai ottaako valtio enemmän 
ja jakaa sen sitten edelleen yksityisen elinkeinoelämän käy-
tettäväksi. Ongelmana tällä hetkellä on se, että alkuelinkeinois-
ta vapautuvaa työvoimaa eivät muut elinkeinot pysty täysin ime-
mään. 

ei 

4 

i 
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uiiuuttila perusteli lähemmin esittämiään ajatuksia todeten, 

että nämä eivät ole yksin hänen ajatuksiaan, vaan monet arvo-
valtaiset asiantuntijat ovat hänen kanssaan samaa mieltä. 

i nuuttila toisti ajatuksen siitä, että työvoiman ja koneiden 
järkevällä käytöllä voidaan vapauttaa huomattavasti varoja 
ti enrakennuspuo 1 el ta mm. huoneenrakennustöihin. 

Koivisto huomautti Knuuttilalle, että pulma on siinä, miten 
työllisyyshuiput täytetään, koska rakennustoiminnan laajentumi-
nen ei paljoakaan vaikuta talvityöttömî -yteen, t.s. kysjnys on 
siitä, mikä työ on vähemmän mieletöntä tehtäväksi, kun pysy-
viä työpaiklvoja ei ole, mutta töitä olisi järjestettävä. 

Kuusi totesi väärinkäsitysten välttäniseksi, että hän 
ilmoittautuu insinöörilinjan kannattajaksi, koska työllisyys-
linjassa nykyisellään on paljon mätää, mutta hän huomautti, 
että työttömy;}̂ den rakenne on kuitenkin sellainen, että työttö-
njjttä ei yksi hallitus pysty ratkaisemaan. Siirtymä maatalou-
desta on viime \aiosina ollut kaksi kertaa suurempi kuin viral-
liset tilastot ilmoittavat. Niiden mukaan siirtymä olisi 2 % 
kun se todellisuudessa on loiitenkin 4 %:n luokkaa. Saamme va-
rautua siihen, että edes %:n kasvu ei poista työttömyyttä. 
Lopuksi Kuusi huomautti, että tästä ei ole mitään sinänsä pahaa 
sanottavissa, koska asiat menevät juuri niin kuin pitääkin. 

Käkelän mielestä työllisyysbudjettilupauksesta on pidet-
tävä kiinni. Hän ihmetteli sitä, miksi hallitus ei voi antaa 
asuntotuotannon veronhuojennuslakia. Hän oli sitä mieltä, etta 
keinottelua ei kylläkään voida estää, mutta se saisi kuitenkin 
aikaan uutta rakentamista. Käkelä oletti myös, että teollisuu-
den rakentamista voitaisiin saada nykyistä enemmän liikkeelle. 

Laaksonen piti sijoituspankin aikaansaamista tarpeellisena 
edellyttäen, että se olisi eräänlainen vippauskassa konkurssien 
estämiseksi. Hänen mielestään valtion varoja voitaisiin käyttää 
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nimenomaan tällaiseen tarkoitukseen, koska TVH saa tuhlata 
oraalla sektorillaan kymmeniä rail^Joonia markkoja. 

Pääministerin sihteeri Jaakko^Turkka ilmoitti, että hallitus 
on tehnyt yksimielisen periaatepäätöksen siitä, että asunto-
tuotannon veronhuojennuksiin ei enää mennä. 

Mattila oletti, että veiorihuojennuslailla saataisiin kui-
tenkin rahaa liikkeelle. 

varoitti siitä, että puhuessamme joistakin epä-
I kohdista, emme leimaisi koko systeemiä mädäksi. Hänen mieles-

tään emme saisi tehdä työllistämisestä sellaista epäjumalaa. 
Jonka takia kaikki muut aspektit aliarvioidaan. 

mielestä työtä kaikille on tärkein kysymys Ja 
kun tähän päästään, niin monta muuta ongelmaa on poistettu. 

Hän totesi valittaen, miten paljon palkkariita asuntohal-
lituksessa aiheuttaa haittaa rakennustöiden aloittamiselle. 

fjäkinen ehdotti, että ryhmä kokoontuisi kaiken varalta 
Jo maanantaina, eikä tiistaina. Jotta emme Jälleen kerran 
Joutuisi toteamaan, että meillä on sormet suussa. 

Raatikainen ilmoitti, että kun hallitusohjelmaluonnosta 
laadittiin, niin tarkoituksena oli, että sitä ei annettaisi 
myöskään kepun Ja SKDL:n viikonvaihteen tienoilla kokonntu-
ville puolue-elimille. Samalla hän ilmoitti, että kello 17.OO 
alkavassa neuvottelussa tehdään toisenlainen päätös, niin 
silloin se luonnollisesti tullaan heti Jättämään myös SDP:n 
päättäville elimille. 

I^tila oletti, että asia ei ole valmis ratkaistavaksi 
vielä edes tiistaina, ellei mitään ihmettä tapahdu. 

Raatikainen kertoi Koiviston sanoneen, että ellei hallitus-
asia ole tiistaina valmis, niin hän keskiviikkona luopuu. 

jf J) 
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Käytiin keskustelu siitä, olisiko î ĥmän kokoonnuttava jo 
::aanantaina tai vasta tiistaina. 

ruhconjohtajm ehdotuksesta päätettiin, että siinä tapauk-
sessa, että keskustapuolueen ja 3KDL:n hallituskysymystä kä-
sittelevät elimet saavat hallitusluonnospaperin käsiteltäväk-
seen jo viikonvaihteen aikana, niin silloin seuraava ryhmä-
kokous pidetään maanantaina 11.5. klo 18.00, mutta muussa ta-
paulisessa ryhmä kokoontuu vasta aikaisintaan tiistaina. 

Iniheenjohtaja 
't lUJju J^UCty 

Sihteeri 

Pöytälvirja tarlcastottu: 

7 
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Pöytäkirja SosialidomokrQattisen 
eduskuntaryhmän kokouksesta, Joka pidet-
tiin eduskuntatalossa 12 päivänä maalis-
kuuta 1968 alkaen klo 15.30. Puhetta Johti 
Veikko Helle. Läsnä kts. liite. Sihteerinä 
toimi allekirjoittanut I.J. Kolamo. Pöytä-
kirjan tarkastajat iiisio Partanen Ja Antti 
Pennanen. 

1 §. 
Nimenhuudon Jälkeen myönnettiin läsnäolo-oikeus toimittaja 

Tuulikki Alkiolle. 

2 
Puheenjohtaja totesi, että ryhmän Jäsenille oli Jaettu 

hallituslcysymystä selostava moniste n:o 5- Hän mainitsi lisäk-
si, että tarkoituksena oli, että tässä kokoulisessa olisi voitu 
tehdä lopullisia uutta hallitusta koskevia päätöksiä, mutta 
keskustapuolueen valtuuskunnan eilinen kokous aiheutti sen, että 
nyt ei ole mitään päätettävää Ja hän luovutti puheenvuoron 
hallituksen muodostajalle. 

Koivisto totesi aluksi, että tänään piti saada hallitus 
syntymään hänen laskelmiensa mukaan Ja tänään on kulunut viikko 
presidentin asettamasta hallituksen syntymäpäivästä. Vierail-
lessaan Tamminiemessä tasavallan presidentin luona Ja saatuaan 
nykyisen tehtävän lisäksi kehotuksen tunnustella myös nykyistä 
kapeammalle pohjalle rakentuvan hallituksen muodostamismahdol-
lisuuksia hän oli ilmoittanut Kekkoselle tuovansa seuraavalla 
viikolla hänelle uusia terveisiä. Koivisto totesi edelleen 
kiireen toistaiseksi hellittäneen Ja hän oletti, että tilan-
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teen rauhoituttua on vielä mahdollisuus saada aikaan laaja-
pohjainen hallitus. Jos pakkoratkaisuun olisi pyritty, niin 
vaihtoehtoina olisi ollut vain puhdas vasenuaistoenemmistöinen 
hallitus tai vähemmistöhallitus. 

Koivisto totesi keskustapuolueen johdon saaneen eilisessä 
puoluevaltuuskunnan kokouksessa epäluottamuslauseen, koska 
siltä kiellettiin päättämisen oikeus. Hän oletti, että halli-
tuksen muodostaminen lykkääntyy ainakin kahdella viikolla. 
T̂än mainitsi vientimaksukysymyksen muodostuneen vaikeimmaksi, 
koska keskustapuolueen taholta on vaadittu niiden poistamista 
icun taas meidän käsityksemme mukaan ne on tarkoitettu yhteis-
n̂innan kehittämiseen eikä metsänomistajille. Hänen mielestään 
öi sitäpaitsi väärä se käsitys, että vientimaksujen poistami-
sella ratkaistaisiin kehitysalueiden 11 isyys kysymys. Koivisto 
huomautti, että ennen devalvaatiota markkamme oli yliarvostettu 
noin 15 %:lla. Devalvoimme kaksinkertaisella määrällä ja siitä 
vedettiin puolet sisään, jotta devalvaatiosta saatava hyöty 
jakaantuisi tasaisesti kahden vuoden ajalle. Hallitusohjelma-
neuvotteluista hän totesi, että vanhat riitakysymykset ovat 
olleet tuskin ollenkaan esillä. Hänen mielestään tähän sisältyy 
kuitenkin sellainen vaara, että ne tulevat sitten esille viime 
hetkessä Ja liian myöhään. Hän ihmetteli sitä, miksi tulopoliit-
tiset kysymykset ovat keskustapuolueelle tällä hetkellä niin 
tärkeitä. Hän oletti sen johtuvan siitä, että kun keskusta-
puolue tietää, että jos sidonnaisuuksia lähdetään purkamaan, 
niin se tulee koskemaan myös maataloutta, mutta heille tulisi 

jäämään kuitenkin tuottavuuden nousu. 
Lopuksi Koivisto varoitti ryhmän jäseniä puheissaan liiaksi 

hämmentämästä kepun soppaa, jotta ei ajauduttaisi pakkotilan-
teeseen. 
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Koiviston selostuksen ¿Jälkeen puheenjohtaja t o t e s i , e t tä 

ryhmä tu l laan pitämään ja tkuvast i a j an tasa l l a , eikä hän pitänyt 

tarpeell isena käydä as i a s t a laajempaa keskustelua. 

Puheenjohtaja 

Sihteer i 

Pöytäkirja Aarkastet tu: 
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ä 

Koiviston selostuksen jälkeen puheenjohtaja totesi , että 

ryhmä tullaan pitämään jatkuvasti ajantasalla, eikä hän pitänyt 

tarpöölli®®^^ käydä asiasta laajempaa keskustelua. 

Il 

Puheenjohtaja 

Sihteeri 7 
Pöyliäkirja Aarkastettu: 

M iii 
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Pöytäkirja Sosialidemokraattisen Edus-
kuntaryhmän kokouksesta, Joka pidettiin 
Eduskuntatalossa 14 päivinä maaliskuuta 
1968 alkaen klo I5.OO. Puhetta Johti 
Veikko Helle. Läsnä kts. liite. Pöytä-
kirjan tarkastajat Bdit Terästö, Ville 
Tikkanen Ja Viljo Virtanen. Sihteerinä 
toimi allekirjoittanut I.J. Kolamo. 

1 §. 
Nimenhuudon Jälkeen käsiteltiin toimikunnan menettelytapa-

ehdotus, Jonka mukaan ryhmän Jäsenen, Joka haluaa tietyn asian 
ryhanässä käsiteltäväksi, olisi saatettava asia ensin ryhmän 
toimikunnan tiedoksi Ja valmisteltavaksi Ja kiireellisissä ta-
pauksissa ilmoitettava asia heti ryhmäkokouksen alussa otetta-
vaksi kokouksen asialistalle. 

Hyhmä yhtyi toimikunnan ehdotukseen. 

5. 
Iiiheenjohtaja ilmoitti ryhmälle, että ryhmän aikaisemmin 

tekemän päätöksen mukaisesti ryhmä oli Jättänyt sosiaalimi-
nisteriölle 12 .5 .68 kirjelmän, Jossa ehdotetaan, että hallitus 
kiireellisesti antaisi uuden päätöksen kuntien ryhmityksestä 
kansaneläkelain mukaisen tukiosan maksamista varten, niin että 
sitä voitaisiin soveltaa taannehtivasti kuluvan vuoden alusta 
lukien Ja että se vastaisi 1.1.68 voimaantullutta kuntien 
yleistä k a l l e u s l u o k i t u s t a . Kirjelmässä ehdotetaan myös, että 
sosiaaliministeriö ryhtyisi välittömästi toimenpiteisiin kan-
saneläkelain m u u t t a m i s e k s i niin, että kansaneläkelain mukainen 
kalleusryhmitys seuraisi yleistä kuntisn kalleusluokitusta ilman 
eri päätöstä. 
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3 S. 

Puheenjohtaja ilmoitti ryhmälle, että kauppa- Ja teollisuus-
Dinisteri Olavi Saloselta oli tullut vastaus ryhmän ministeriölle 
lähettämään paineastioiden tarkastusta koskevaan kirjelmään, Ja 
että toimikunta tulee saattamaan asian uudelleen ryhmän käsit-
tel;>'yn sen Jälkeen kun se on saanut asiasta tarvittavat lausun-
not. 

^ S. 

Toimikunnan ehdotuksen mukaisesti valittiin lyhmän edusta-
jaksi Lahden Ja sen ympäristökuntien työttömien kokoukseen 
20.3.68 liäisio Partanen. 

5 

Kuultiin hallituksen muodostajan Kauno Koiviston tilanne-
selostus. 

Selostuksessaan Koivisto totesi mm., että loppuviikon ai-
kana hän tulee käymään neuvotteluja etujärjestöjen kanssa Ja 
tulevana maanantaina tullaan aloittamaan Jälleen keskustelut 
hallituspuolueiden kesken. Hän oletti, että tilanne on mahdol-
lista laukaista tulevan viikon aikana. Hän piti tyhmyytenä sitä, 
Jos hallitusohjelmassa lähdettäisiin yksityiskohtaisesti sano-
maan, mitä etujärjestöjen tulisi tehdä Ja hän olettikin, että 
tällaiset tyhmyydet voidaan välttää. 

Koiviston mielestä etujärjestöjen suht au toiminen vakauttamis-
suunnitelmiin on myönteinen. 

Lopuksi Koivisto huomautti, että ellei ensi viikolla tilanne 
ala laueta, niin silloin on ruvettava harkitsemaan hänelle anne-
tun tehtävän/ toista osaa. Hän varoitti kiirehtimästä vasemmis-
tohallitusta, koska hänen mielestään on mieluummin lähdettävä 
siitä, että nykyinen hallitus Jatkaa, Jos hänen yrityksensä 
kaatuu, vielä hän totesi, että tarkoituksena on, että vienti-
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EjaksuJa ei hallitusohjelmaneuvotteluissa enää repostella. 

Käydyssä keskustelussa Kokkola tiedusteli, onko ohjelmalli-
sesti ja muutenkin valmistauduttu jo ennakolta seuraavaa vaihet-
ta varten. 

Jaunio varoitti puhumasta vasemmistohallituksesta ja sosia-
lismilla riehumisesta, koska kaikki tällainen vaikeuttaa asioi-
den hoitoa teollisuuden piirissä. Samalla hän myös viittasi nii-

in neuvotteluihin, joita mm. työllisyyttä ja investointeja 
ajatellen valtiovarainministeriö on käynyt teollisuuspiirien 
i-anssa. 

Ahosen mielestä olisi syytä sitoa myös ammattiyhdistysliike 
jollakin tavoin hallitukseen mukaan. Hän suhtautui epäillen 
ajatukseen puhtaasti vasemmistohallituksesta. 

oletti, että kepua ei painosteta ainakaan sillä, 
että me julkisesti ilmaisemme vastenmielisyytemme puhdasta va-
semmistohan it̂ as ta kohtaan. Kän varoitti liiaksi uskomasta 
porvareiden pelkoreaktioihin. 

Burman tiedusteli Koivistolta ruotsalaisen kansanpuolueen 
sen hetkistä kantaa. 

Koivisto vastasi Burmanille ilmoittamalla, että keskuste-
luissa ruotsalaisen kansanpuolueen kanssa ei ole päästy sen 
pidemmälle, kuin että hän on ilmoittanut, että kielikysymystä 
ei voida ratkaista hallitusneuvotteluxden yhteydessä. 

Partanen piti huonoimpana mahdollisena hallituksena nyky-
tilanteessa pelkästään vasemmistoryhmiin nojaavaa hallitusta, 
koska hänen mielitään kepu juuri sitä pohjimmiltaan toivookin. 

Häkkinen ilmoitti tjytyväisjytensä siihen, että kielilcysy-
myksestä ei käydä kauppaa tässä yhteydessä. Hän piti kuitenkin 
arveluttavana kysymyksen ratkaisun lykkäämistä, koska koko 
peruskoulukysymys voi silloin vaarallisesti lykkääntyä. 
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Kokkola korosti vielä toistamiseen, että olisi syytä alusta-
vasti tutkia edessä olevat vaihtoehdot siinä tapauksessa, että 
hallitusta ei synny kaavaillulta pohjalta, Jotta emme joutuisi 
uuden Ja yllättävän tilanteen eteen. 

; eskustelun päätyttyä puheenjohtajan ehdotuksesta ryhmä 
Jätti hallitusneuvottelijoiden huoleksi valmistella myös ehdo-
tuksia muiden vaihtoehtojen varalta. 

6 g. 

Toimikunnan ehdotuksen mukaisesti valittiin puolueen edus-
tajiksi arpaj ai s toimikuntaan Sinikka Luja Ja puolueen talouden-
hoitaja Pentti Ketola. Tarkoituksena on lisätä puolueen edustus-
ta mainitussa toimikunnassa. 

S. 

Kuultiin pääministeri Paasion selostus terveydenhoitohenkilö-
kiuinan lakosta Ja sen selvittämiseen liittyvistä toimenpiteistä. 

Selostuksessaan Paasio mainitsi mm. , että tilanne on vaikeu-
tiamassa, koska työntekijäpuoli oli edellisenä päivänä hylännyt 
työnantajien tarjouksen. Lakkolaiset näyttävät pitävän kiinni 
kaikille tulevasta yhden palkkaluokan ylimääräisestä korotuk-
sesta. 

Oikeuskanslerilta saadun selvityksen mukaan lakossa olevat 
ovat vastuussa, Jos vahinkoja tapahtuu. On myös katsottu, että 
ensisijaisia työnantajia ovat kuntainliitot Ja valtion on eräällä 
tavalla toissijainen työnantaja. 

Työnantajat ovat katsoneet mahdottomaksi suostua työnteki-

jöiden vaatimukseen yhden palkkaluokan yleisestä korotuksesta, 

koska sen säteilyvaikutukset olisivat niin suuret, että ne 

taloudellisesti menisivät kaikkien mahdollisuuksien ulkopuolelle. 
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ygyinys ei ole yksin valtiosta, vaan tilanne muodostuisi myös 
:nmtien kohdalla kestämättömäksi, koska Jo nyt yli puolet vero-
äyrin hinnasta menee sairaalamenoihin. Lakkolaisten työaikavaa-
timukset Johtaisivat todellisuudessa 37 tunnin työviikkoon. 

V^altioneuvostossa on katsottu, että sairaanhoitajilla on 
oikeus valvoa taloudellisia etujaan, koska tämä on sallittu 
muillekin. Kysymys onkin siitä, onko heillä oikeus asettaa 
yhteiskuntaa seinää vasten. 

On vaadittu välittäjän asettamista, mutta välitys Johtaisi 
luultavasti välitysehdotukseen, Jonka työnantaja Joutuisi hyl-
käämään. Lopuksi Paasio huomautti, että Jo sairaanhoitohenkilö-
kunnalle annettava yleisen linjan mukainen korotus Johtanee 
sairaalamaksujen korottamiseen. 

?:äydyssä keskustelussa Nattila viittasi lakon poliittiseen 
taustaan. Hän oletti, että Jos sairaanhoitajat saavat yleisen 
linj an mukaisen korotuksen lisäksi yhden palkkaluokan niin 
mielisairaanhoitajat tulevat huolehtimaan siitä, että heidän 
Ja sairaanhoitajien palkkojen välinen ero ei kasva. 

Laaksonen varoitti kokemuksesta leimaamasta lakkoa poliitti-
seksi. Hän totesi, että kun VY:n lakon aikana se yritettiin 
leimata poliittiseksi, niin se vain nosti taistelumoraalia. Hän 
ehdotti, että hallitus neuvottelisi Jo etukäteen niiden JaxJes-
töjen kanssa, Jotka ovat Jo iiharineet toimenpiteitlä. Jos sai-
raanhoitajille annetaan periksi. Jotta vaatimukset näiden 
Järjestöjen osalta voitaisiin lykätä ensi vuoden puolelle. 

mielestä ei voi välttyä siltä ajatukselta, että 
politiikkaakin on pelissä, kun tällaisena aikana lähdetään 
lakkoon. 

Raunio ilmoitti, että hallitus ei tule näillä näkymillä 
asettamaan sovittelijaa, koska siihen ei ole asiallista syytä 
ja kun tämä työtaistelu ei kuulu työriitojen sovittelusta anne-
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n lain piiriin, niin siihen ei ole mitään pakkoakaan olemassa, 
ijiskanen oletti, että koko kunnallinen sektori lähtee vaati-

--̂ 'Bineen liikkeelle, ¿jos sairaanhoitajille annetaan periksi, 
In oli myös sitä mieltä, että politiikka pelaa taustalln. 

jisteanin mielestä po. työtaistelu on osoittanut, missä 
jouoikeutetussa asemassa valtion ¿¡a kuntien viranlialtijasu 

. -änen mielestään olisi selvitettävä, mihin määrään vero-
varoja voidaan heidl'n palJ-J-ar/iniseensR käyttää, varsinkin 'im 

j . laikaisesti vaaditaan muita työntekijäryhmiä luopumaan 
ü^asta heille luvatusta tulosta. Lopuksi hän toivoi, että avo-
sairaanhoito järj estelmää lähdettäisiin kehittämään nykyisestään, 
lioska sairaalakustannuksia ei enää voida paljon nosta^. 

Laaksonen muistutti ryhmää edusk̂ onnan hyväksynnästä toivomuk-
sesta, etuä valtionapupalkkaiset olisi saatava menettelytapa-
lain piiriin. 

Luusi yhtyi Eskmanin esittämiin ajatuksiin varsinlcin siihen, 
ottä sairaalavaltainen sairaanhoito tulee muodostumaan aina kal-
liimmaksi ja kalliimmaksi. 

T r. esioistelun päätyttyä pulie en johtaja totesi, että ryhmänä 
emme voi tehdä muuta, kuin toivoa toisillemme hyvää terveyttä, 

l^e en johtaja 

Sihteeri 

•̂ öjjrtäkirja tarkastettu: / " ^' f 
(\l (iiJUmiJXuuu 
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/ Ahonen. Â p̂  MAkelä, 

Brwn"l. R̂jfl̂  
/ Mäkinen, Väjjî  
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F:- Aĝ  Paananen, ¡^ 
H, isalo, Paasio. Raf̂ l̂ î  
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H- Sulo lUt̂  , 
Hy, äi, Hejjfiî  
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Pöytäkirja Sosialidemokraattisen Edus-
k\mtaryhinän kokouksesta, Joka pidettiin 
eduskuntatalossa 21 päivänä maaliskuuta 1968 
alkaen klo 11.10. IMhetta Johti Veikko 
Helle. Läsnä kts. liite. Sihteerinä toimi 
allekirjoittanut I.J. Kolamo. Pöytäkirjan 
tarkastajat Sylvi Siltanen Ja Eino Siren. 

1 §. 
Nimen:iuudon Jälkeen Jaettiin ryhmän Jäsenille luonnos halli-

tusohjelmaksi. 

. I 

2 §. 
Hallituksen muodostaja Mauno Koivisto totesi ohjelmaluonnosta 

esitellessään mm. seuraavaa. 
Käsiteltävänä oleva ohjelmaluonnos on kaikkien hallitusneu-

i 

vottelijoiden hyväksymä Ja se on käsiteltävänä myös ruotsalaisen 
kansanpuolueen päättävissä elimissä. 

Hallitusohjelma on pyritty tekemään sellaiseksi, että se 
tekisi yhteistyön mahdolliseksi, eikä olisi Järkevän toiminnan 
esteenä. 

Hallitusohjelmassa ei ole otettu kantaa mm. sellaisiin suu-
riin kysymyksiin kuin perhe-eläke Ja peruskoulun kielikysymys. 

Edelleen on eniten erimielisyyttä aiheuttanut ns. vienti-
maksukysymys, vaikkakaan kiista ei enää ole kovin suuri Ja 
koskee vain sitä, kuinka palhon vientimaksuja tultaisiin ke-
räämään ensi vuoden aikana. Missään vaiheessa ei ole vienti-
maksuilla kerättävää kokonaissummaa lyöty lukkoon, ainoastaan 
on esitetty arveluja, että kahden vuoden aikana vientimaksuja 
tulisi kertymään n. 900 milj.mk. Ottaen huomioon kuitenkin 

\ 

ä 
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punnan devalvoinnin ni in edellä mainittu arvio merkits is i 

:;ällä h e t k e l l ä s i t ä , et tä vientimaksuja t u l i s i kertymään 

noin 750 milj.rak. Erimielisyys koskee n. I50 mil j . rarkkaa. 

:'arkoituksena on saattaa vientimaksukys^/mys järkevään ratka i -

suun kuluvan päivän aikana. A.sian ratkaisua vaikeuttaa se, 

että kepun kenttä on saatu uskomaan, et tä vientimaksujen alen-

taminen t a i kokonaan poistaminen o l i s i ratkaiseva t e k i j ä 

maaseudun t y ö l l i s y y d e n kannalta. 

Pyrkimyksenä on, että hall itusohjelma Ja hal l i tuksen 

pohja s a a t a i s i i n se lväksi v i e l ä kuluvan päivän aikana. 

:r?l l i tusneuvottel iJoiden neuvotteluissa on puhuttu myös 

3 i i t ä , e t t ä ohjelman l i s ä k s i l a a d i t t a i s i i n v i e l ä erityinen 

pöytäk ir ja , Johon k e r ä t t ä i s i i n er i puolueiden toivomuksia. 

Käydyssä keskustelussa Linna k i i n n i t t i huomiota h a l l i t u s -

ohjelman kuntauudistusta koskevaan kohtaan todeten, e t tä to-

teutettuina se merki ts i s i koko kuntauudistuksen romuttamista 

Ja hän ehdott ik in, e t tä ao. kappaleen toinen lause p o i s t e t -

t a i s i i n kokonaisuudessaan. 

Lindeman mainitsi ruotsalaisen kansanpuolueen h a l l i t u k -

seen t u l o s t a puhuessaan, e t tä SDP:Ile näyttää ruotsalaisten 

porvarien onni olevan tärkeämpi kuin omien ruotsalaisten 

toimintamahdollisuudet, koska mm. heidän taholtaan on tehdyt 

es i tykset mm. " kielikysymyksessä h y l ä t t y , mutta nyt ol laan 

valmiit hyväksymään samat a s i a t ruotsalaisen kansanpuolueen 

vaatimuksesta. Lopuksi hän e s i t t i toivomuksen, et tä r u o t s a l a i -

s e l l e Icansanpuolueelle ei annettais i l i i a n suuria t a k t i k o i n t i -

mahdollisuuksia. 

Burmanin mielestä ohjelmaluonnosta voidaan o losuhte is i in 

katsoen p i t ä ä hyvänä, varsinkin kun tärkeintä on se, miten 

h a l l i t u k s e s s a m e n e t e l l ä ä n muutettaessa ohjelmaa l i h a k s i Ja 

vereksi . Hänen mielestään paras ratkaisu o l i s i hyväksyä 

' !t 
' i 
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oh.ielmaluonnos. Hän totesi kyllä Linnan olevan oikeassa kunta-
uudistusta koskevan ohjelmakohdan suhteen. Burman huomautti, 
että kielikysymys on hoidettu taitamattomasti, mutta se ei ole 
neuvottelijoiden vika, vaan meidän kaikkien vika, 'koska pis-
teet olisi voitu kerätä SDP:Ile puuttumalla asiaan Jo aikaisem-
massa vaiheessa. Burmanin mielestä minkäänlaista lisäpöytäkirjaa 
ei tarvita. Hän mainitsi, että Paasion hallitusta muodostetta-
essa tehtiin kyllä pöytäkirja, mutta sen Jälkeen sitä ei ky-
sytty eikä nähty. Sen sijaan hänen mielestään SDP:n hallitus-
ryhmällä tulisi olla oma tavoitepöytäkirja. 

Pi"̂ ^ kielikysymyksessä parhaana ratkaisuna lihsio 
Partasen valiokunnassa tekemää eMotusta. Vientimaksukysymyk-
sestä hän mainitsi, että Jos siinä annetaan kepulle periksi, 
niin vastaava rahamäärä olisi otettava pois maataloustulosta, 
'̂in piti ohjelmaa sangen hyvänä - parempana kuin mitä istuvan 
hallituksen ohjelma. Pahimpana heikkoutena hän piti uudessakin 
ohjelmassa maatalouspolitiikkaa koskevaa kohtaa, koska sekin 
vielä on eilispäivän maatalouspolitiikkaa. 

Partanen valitti sitä, että ryhmällä ei ole selvää kantaa 
kielikysymykseen nähden. Hänen mielestään asia on perusteel-
lisesti tutkittu Ja todettu eri syistä mahdottomaksi kahden 
pakollisen kielen ottaminen peruskoulun opetusohjelmaan Ja 
hän ihmettelikin sitä, että hallitusneuvottelijat eivät olleet 
ottaneet näitä näkökohtia huomioon. Hän piti vähemmän tarkoi-
tuksenmukaisena pyrkimystä vetää ruotsalaiset hallitukseen. 
Kän ei pitänyt tarkoituksenmukaisena sitä, että tässä asiassa 
annettaisiin valtit ruotsalaisten käsiin, vaan hän piti Jär-
kevänä, että ryhmä määrittelisi oman kantansa Ja lopuksi hän 
ehdotti, että hallitusohjelman kielilcysymyskohta muutettaisiin 
seuraavalla tavalla: 
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"Ratkaistaessa peruskoulun kieltenopetusta, suoritetaan 
selvitys siitä, kuinka koulu-uudistuksen yhteydessä turvataan 
toisen kotimaisen kielen asema." 

toivoi, että hallitusohjelmaan sisällytettäisiin 
afiuntotuotannon veronhuojennuslakien antaminen, koska hänen 
mielestään näiden lakien positiiviset puolet ovat negatiivisia 
puolia suuremmat. 

Virtanen piti liikevaihtoverotusta koskevaa kohtaa risti-
riitaisena, koska hän oletti, että liikevaihtoveron tuotto pi-
detään entisenä, ellei sitten ole tarkoituksena antaa jotain 
muuta tietä hyvitystä vähätuloisille. Kuntauudistuskohtaa 
Virtanenkin piti täysin mahdottomana ja ehdotti, että sitä 
joko muutettaisiin tai ainakin toinen lause poistettaisiin, 
^kielikysymys hänen mielestään olisi hoidettava sosialidemok-
raattien taholta, eikä ottamalla ruotsalaiset hallitukseen. 

Hostilan mielestä hallitusohjelma on toimintalinjana tyy-
dyttävä. Tämän lisäksi hänen mielestään tulisi hallitusryhmällä 
olla selvä pöytäkirja, jonka toteuttamista ryhmä valvoisi ja 
hän toivoi, että tähän pöytäkirjaan otettaisiin selvät kohdat 
aktiivisesta työvoimapolitiikasta, uudelleenkoulutuksesta ja 
työnvälityksen tehostamisesta sekä työttömyysvakuutuslain-
säädännön aikaansaamisesta ja muusta sosiaalipolitiikasta. 

Maaherra Viitanen piti aivan välttämättömänä korjauksen 
aikaansaamista sekä kuntauudistusta käsittelevän kappaleen 
otsikkoon että sisältöön. Hän huomautti, että kappaleen toi-
nen lause on ristiriidassa voimassa olevan lain kanssa. 
Lopuksi hän ehdotti po. kohdan muutettavaksi seuraavalla 

« 

tavalla: 
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"kuntauudistus 

Suotuisan yhteiskuntakehityksen edellytysten parantami-
seksi on kuntauudistuksen toteuttaminen tärkeätä. Sitä to-
teutettaessa on elinvoimaisten itsenäisten kuntien asemaa 
vahvistettava. Kuntalaisten mielipiteisiin kiinnitetään rat-
icoisuja tehtäessä huomiota." 

/irtanen puolestaan teki seuraavan muutosehdotuksen: 

"Vireillä oleva kuntauudistus toteutetaan siten, että 
kuntalaisten mielipiteet otetaan kunnallishallintoa kehitet-
täessä huomioon. Tavoitteena... (kuten ohjelmassa)" 

Linna Jätti samaa asiaa koskevan seuraavan muutosehdotuksen: 
"Vireillä oleva kuntauudistus toteutetaan siten, että se 

entaa mahdollisuuden palvelutason kohottamiseen Ja kustannus-
ten päätöksiin tehokkaiden toimintayksiköiden puitteissa." 

Mäkinen kiinnitti myös huomiota kuntauudistusta koskevaan 
ohjelmakohtaan todeten mm., että hänen mielestään kunnallis-
vaaleja ajatellen olisi ehkä ollut parempi, Jos siitä ei olisi 
otettu lainkaan mainintaa hallitusohjelmaan. 

Salo katsoi, että kielikysymyksessä ryhmän tulisi tehdä 
omaehtoinen valinta Ja lisäksi ryhmän olisi vielä ehdittävä 
asiassa muiden edelle, Jotta emme Joudu myöhemmässä vaiheessa 
kantamaan asian negatiivisia vaikutuksia, koska asia näyttää 
nyt kulkevan kahden kielen suuntaan. Tällaiset ratkaisut olisi 
tehtävissä ilman, että ruotsalaisia tarvitsisi ottaa hallituk-
seen. 

Siren piti kuntauudistusta koskevaa ohjelmakohtaa hyvänä. 

Hänen mielestään siinä esitetty ajatus, että ensin on elin-

kelvottomat kunnat yhdistettävä eikä lähteä elinkelpoisia 

lointia hävittämään, on oikea. Lopuksi hän huomautti vielä, että 

1 
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useimmissa tapauksissa elinkelpoisimmat kunnat ovat sosiali-
r.emokraattien johtamia. 

Flinck tiedusteli, olenuneko sitä mieltä, että hallitus pi-
täisi muodostaa ennen viikonvaihdetta,Ja jos näin on, onko 
silloin mahdollista lähteä muuttamaan ohjelmaluonnosta ilaan 
että hallituksen muodostamista pitkitetään. 

Breilin yhtyi Flinckin esittämään ajatukseen, todeten 
lisäksi, että hän on pannut tyydytyksellä merkille työllisyyttä 
koskevan ohjelmakohdan. 

Koskinen esitti, että maataloutta koskevaan ohjelmakohtaan 
saataisiin lisäys asutushallituksen ja maataloushallituksen 
yhdistämisestä ja maatalouden neuvontajärjestöjen yhdistämi-
sesta• 

Käkelä kiinnitti huomiota uuden perusteollisuuden rakenta-
misen merkitykseen ja hän piti oikeana sitä , että ohjelmassa 
on yksityisyritteliäisyys vedetty hyvin esiin. Kuntauudistuk-
selle hän totesi kepun panneen jarrun päälle. 

Sandelin kannatti Linnan tekemää kuntauudistusta koskevaa 
muutosehdotusta. 

Häkkisen mielestä oli maatalouspolitiikkaa koskevassa 
kohdassa menty liian pitkälle, kun siinä sitoudutaan uuteen 
maataloustulolakiin vuosiksi 1969-70. Toisena kepun saavutuk-
sena hän piti kuntauudistusta koskevaa ohjelmakohtaa. Häkkinen 
ei ymmärtänyt myöskään sitä, että yhden ruotsalaisen saamiseksi 
hallitukseen sitoudumme kahden kielen ohjelmaan ja pyyhkäistään 
tällä pois kaikki suoritetut perusteelliset tutkimukset. 

Lillavist kiinnitti huomiota indeksisidonnaisuuden poista-
miseen ja pienituloisten säästäjien aseman turvaamiseen. Hän 
toivoi, että tässä yhteydessä voitaisiin huomioida sellaiset 
eläkeläiset, jotka työssä ollessaan ovat keränneet pieniä 
säästöjä vanhuudenpäivien varalle. Kielikysymyksessä hän ei 
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voinut yhtyä Partasen ja Häkkisen esittämiin ajatuksiin. 
Lopuksi hän huomautti, että käytännössä on tietämän mukaan 
saatu kokemuksia kahden kielen pakollisuuden puolesta. 

Halme tiedusteli, miten hallitus voisi vaikuttaa siihen, 
'•-ttä saataisiin aikaan raakapuun hinta- ja myynti suosi tus. 

nielestä olennaisinta on se, miten hallitus 
työskentelee. Hän kannatti Burmanin ehdotui=?ta omaa hallitus-
z^hzää varten laadittavasta pöytäkirjasta. Hän piti Oittisen 
linjaa kielikysymyksessä erehdyksenä ja oli samaa mieltä kuin 
Salo, että sosialidemokraattien tulee asia hoitaa itsenäisesti. 
Hän kannatti Viitasen ehdotusta kuntauudistusta koskevan oh-
jelmakohdan muuttamiseksi. Hänen mielestään käsiteltävänä oleva 
ohjelma ei ratkaise hallituskysymystä, vaan se millä tavalla 
vientimaksuja koskeva riita voidaan ratkaista. Tässä kysymyk-
sessä ovat hallitusneuvottelijat antaneet Koivistolle valtuu-
det neuvotella aikaisemmin tehtyjen ehdotusten pohjalta. 

Siltasen mielestä kysymys on siitä, minkälainen ratkaisu 
löydetään vientimaksuja koskevassa asiassa ilman, että niiden 
varaan rakennettuja suunnitelmia vesitetään. Hän ei myöskään 
pitänyt mahdottomana sitä, että kepun vaatimukset voivat 
vielä kasvaa, jolloin joudumme uudelleen käsittelemään tilan-
netta. 

Nisk^en oletti, että asia ei ratkea tänään, koska kepu 
pyrkii pesemään kasvojaan . Hän oletti myös, että kepu menee 
hallitukseen löytääkseen riitakys^/myksiä, jotka antaisivat 
sille mahdollisuuden lähteä hallituksesta. 

Keskustelun päätyttyä puheenjohtaja ehdotti, että hallitus-
neuvottelijat kokoontuisivat tutkimaan hallitusohjelmaan teh-
tyjä muutosehdotuksia ja tekemään niistä oman esityksensä 
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pian kokoontuvalle suurelle neuvottelukunnalle. Puheenjohtajan 
ehdotus hyväksyttiin ja seuraava ryhmäkokous päätettiin pitää 

klo 16.00 

iuhe en johtaja \ I-h 

Sihteeri 

i^öytäkirjan tarkastajat: 

1 
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Pöytäkirja Sosialidemokraattisen Edus-

kuntaryhmän kokouksesta, joka pidettiin edus-

kuntatalossa 21 päivänä maaliskuuta 1968 

alkaen klo 16.00. Puhetta Johti Veikko Helle. 

Läsnä kts. l i i t e . Sihteerinä toimi allekir-

joittanut I . J . Kolamo. Pöytäkirjan tarkastajat 

Sylvi Siltanen Ja Eino Siren. 

1 §. 

Nimenhuudon Jälkeen puheenjohtaja ilmoitti ryhmälle, että 

hallituksen muodostamiskysymyksessä ei ollut tapahtunut mitään 

merkittävää sen Jälkeen kun ryhmä viimeksi muutama tunti sitten 

oli koolla. Puheenjohtaja ilmoitti edelleen, että hallituksen 

muodostaja o l i saanut kutsun vierai l la Tsmminiemessä klo 17.00 

Ja että suuri neuvottelukunta kokoonruu klo 18.00 Ja että 

puolueen neuvottelijat ehdottavat tästä syystä, että seuraava 

ryhmäkokous pidettäis i in noin klo 19-00. 

Hallitusneuvottelijoiden ehdotus hyväksyttiin Ja seuraava 

I * 

I 

ryhmäkokous päätett i in pitää klo 19-00. 

2 e o • 

Ptintila se lost i perustuslakivaliokunnassa ratkaisuvaiheessa 

olevaa hallituksen esitystä puoluelaiksi. 

Puntila to tes i , että perustuslakivaliokunta on monessa mer-

kittävässä kohdassa Joutunut muuttamaan hallituksen esitystä. 

Lopuksi Puntila i lmoitti , että valiokuntaryhmän keskuudessa 

on esiintynyt erimielisyyttä esityksen 2 §:n kohdalla. Halli-

tuksen esityksessä ehdotetaan, että puolueena rekisteröidään 

k i r j a l l i s e s t a hakemuksesta yhdistys, Jol la mm. on vähintään 

5000 kansanedustajain vaaleissa vaalioikeutettua kannattajaa. 
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Lb' m 
, imtila ilmoitti, että hän omosta puolestaan olisi valmis alen-
tamaan mainitun kannattajamäärän 3000:een, kun sen sijaan muut 
valiokuntaryhmän Jäsenet ovat hallituksen esityksen kannalla. 

Käydyssä keskustelussa kiinnitettiin huomiota mm. puoluei-
den talouden valvontaan, Ahvenanmaan asemafm Ja alussa mainit-
tuun valiokuntaryhmän keskuudessa vallitsevaan erimielisyyteen 
puolueen perustamiseen vaadittavasta kannattajnmäärästä. 

Perheentuga mm. ehdotti, että puolueiden koko talous saa-
tettaisiin Julkisen valvonnan alaiseksi Ja toivoi, että SDP 
olisi tähän valmis. 

mielestä puolestaan Julkisella kontrollilla 
ei ole mitään merkitystä käytännössä, koska puolueet voivat 
perustaa erilaisia kannatussäätiöitä. Hänen mielestään puolueen 
perustamiseen vaadittavien kannattajien enimmäismäärä voisi olla 

5000:tta suurempikin. 

Heurlin kannatti Perheentuvan ehdotusta lähinnä siitä syystä, 

että Julkinen kontrolli avaisi mahdollisuuden vaalikulujen ra-

joittamiseen. 
Vilgoniemen mielestä perustuslakivaliokunnan ehdotus puo-

lueiden talouden valvonnan suhteen on riittävä, koska taseiden 
kautta muutkin puolueen tulot kuin puoluetuki tulevat Julki-
suuteen. Hänen mielestään 5000 rajalla ei ole merkitystä 
Ahvenanmaan kannalta eikä hän pitänyt periaatteessa oikeana 
sitä, että Ahvenanmaa puolueitten perustamiseen nähden olisi 
erikoisasemassa, koska puolueet perustetaan koko maata varten. 
Hän oletti kuitenkin, ebtä Ahvenanmaa-kohtaa Joudutaan vielä 
käsittelemään, eikä pitänyt mahdottomana sitäkään, että Ahvenan-
maan kohdalla säädetään kokonaan erillinen laki. 

Siren_piti ehdotettua puolueiden talouden tarkastusta riit-
tävänä Ja kannatti myös valiokuntaryhmän enemmistön käsitystä 
puolueen perustamiseen vaadittavien karmattajien määrästä. 



- 5 -

mielestä olisi riittävää, että puolueiden tulot 
olisivat Julkisia, mutta ei menot. 

sitä mieltä, että puolueen tulot olisi pidettävä ji 
niin vähän julkisina kuin mahdollista. 

jäkkinen ei pitänyt vaadittavan 5000:n kannattajan rajaa 
-"'-irältään kohtuuttomana todeten myös, että Ahvenanmaan edus-
taja ei myöskään ole sitä vastustanut. 

huomautti, että Ruotsissa puolueen perustamiseen 
vaaditaan 1000 kannattajaa Ja Tanskassa vastaava määrä on 5000. 

Keskustelun päätyttyä ryhmiä päätti yksimielisesti asettua 
hallituksen esityksen kannalle puolueen rekisteröintiin vaaditta- II 
•Ien kannattajien määrään nähden. 

nudisti ehdotuksensa, että esityksen 8 £ muutet-
taisiin niin, että puolueiden koko talous tulisi Julkisen valvon-
nan alaiseksi. 

Siltanen huomautti, että tämä kysymys on liian laajakantoi-
nen, Jotta siitä voitaisiin päättää tässä ryhmäkokouksessa, 
joten hän ehdotti, että tässä vaiheessa katsottaisiin riittä-
väksi kun puolueiden tulot Julkistetaan puoluetuen osalta Ja 
hän ehdotti, että ryhmä hyväksyisi tältä osin valiokunnan mie-
tinnön. 

Raimio_totesi, että valtion tarkastusvirasto voi milloin 
tahansa tarkastaa valtionapua nauttivan järjestön koko tili-
pidon Ja näin ollen on tarpeetonta lähteä ottfdnaan siitä la-
kiin erityisiä säännöksiä. 

kuoritetussa äänestyksessä valiokunnan mietintö hyväksyt-

tiin suurella enemmistöllä. 

Puheenjohtaja 

Sihteeri 

".i^bäkirja tarkas 
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Pöytäkirja Sosialidemokraattisen Edus-

kuntaryhmän kokouksesta, Joka pidettiin 
eduskuntatalossa 21 päivänä maaliskuuta 1968 
alkaen klo 19.OO. F-uhetta Johti Veikko 
Helle. Läsnä kts. liite. Sihteerinä toimi 
I.J. Kolamo. Pöytäkirjan tarkastajat 
Aune Salama Ja Valdemar oandelin. 

1 S. 

Nimenhuudon Jälkeen hallituksen muodostaja Mauno Koivisto 
ilmoitti, että hallituksen syntymäpäivä ei ole tämä päivä, mutta 
ehkä huominen. Koivisto totesi hallitusohjelmaluonnoksen kai-
kissa neuvotteluihin osallistuneissa puolueissa tulleen hyväk-
sytyksi Ja että keskustapuolueen neuvottelijat olivat nyt saa-
neet keskustapuolueen puoluevaltuuskunnalta riittävät valtuudet. 
Ratkaisuvalta vientimaksukysymyksessä näyttää nyt siirtyneen 
keskustapuolueen eduskuntaryhmälle. Koiviston mielestä keskusta-
puolueen valtuuskunnan päätös siitä, että kasvupakettiin kerät-
täisiin vientimaksuina vain 600 miiJ.mk. el muodatune esteeksi 
myönteisen ratkaisun löytämiselle, koska sillä ei kuitenkaan 
sidota vientimaksuja muilta osin. Koivisto ilmoitti edelleen, 
että seuraavana päivänä klo 12.50 pidettävässä neuvottelussa 
on tarkoitus sopia myös salkkujen Jaosta. Hän oletti, että 
voimasuhteet tulevat olemaan samat kuin nykyisessäkin halli-
tuksessa Ja Jos ruotsalainen kansanpuolue tulee mukaan, niin 
valtioneuvoston Jäsenten lukumäärää tullaan lisäämään. 

Todettiin, että klo 18.00 neuvottelussa sos.dem. neuvotte-
lijoiden taholta oli esitetty, että hallitusohjelman kunta-
uudistusta koskeva kohta muutettaisiin kuulumaan seuraavasti: 

!! 


